

О.В. Елисеева, А.Ю. Бушева, Е.В. Гудожникова. ОСОБЕННОСТИ УЧЕТА ЗАТРАТ С ПОЗИЦИИ УПРАВЛЕНИЯ НА ПРЕДПРИЯТИИ // Вестник Российского университета кооперации. 2022. № 1(47). С. 39-44.

Автор (ы) О.В. Елисеева, А.Ю. Бушева, Е.В. Гудожникова.

Author(s) O.V. Eliseeva, A.Yu. Busheva, E.V. Gudozhnikova.

Индекс УДК 657.37

Название статьи: ОСОБЕННОСТИ УЧЕТА ЗАТРАТ С ПОЗИЦИИ УПРАВЛЕНИЯ НА ПРЕДПРИЯТИИ

Title of the article: FEATURES OF COST ACCOUNTING FROM THE POSITION OF MANAGEMENT AT THE ENTERPRISE

Ключевые слова: затраты; учет; управление; бюджетирование; планирование; бухгалтерская отчетность.  
Keywords: costs; accounting; management; budgeting; planning; accounting.

Аннотация: В статье рассматриваются актуальные подходы к управлению и учету затрат, оказывающих существенное влияние на управление затратами компаний. Затраты влияют на конечный финансовый результат предприятий, поэтому учету и управлению затратами на предприятиях уделяется особое внимание. Отмечается, что система управления затратами реализуется через планирование, учет, нормирование, контроль и последующий анализ затрат, осуществляемых предприятиями при коммерческой деятельности. Система управления затратами включает следующие функции: планирование, учет, нормирование, контроль, анализ. Рекомендуется для каждой функции управления затратами на предприятиях разрабатывать и регламентировать правила. Особое значение в статье уделяется бюджетированию затрат, поскольку оно позволяет контролировать отклонения в фактических затратах и прогнозировать прибыль. Авторы рассматривают порядок отражения в бухгалтерском учете затрат, их списания и отражения в бухгалтерской отчетности.

Annotation: The article discusses current approaches to management and cost accounting, which have a significant impact on the cost management of companies. Costs affect the final financial result of enterprises, therefore, special attention is paid to accounting and cost management in enterprises. It is noted that the cost management system is implemented through planning, accounting, regulation, control and subsequent analysis of costs incurred by enterprises in the implementation of their commercial activities. The cost management system includes the following functions: planning, accounting, regulation, control, analysis. It is recommended that rules be developed and regulated for each cost management function in each enterprise. The article pays special attention to cost budgeting, as it allows you to control deviations in actual costs and predict profits. The authors consider the procedure for reflecting costs in accounting, the procedure for writing them off and reflecting in the financial statements.

Контактные данные авторов: **ЕЛИСЕЕВА Ольга Владимировна** – кандидат экономических наук, доцент, доцент кафедры финансов и бухгалтерского учета. Саранский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Саранск. E-mail: [EliseevaPM@rambler.ru](mailto:EliseevaPM@rambler.ru).

**БУШЕВА Антонина Юрьевна** – кандидат экономических наук, доцент, доцент кафедры финансов и бухгалтерского учета. Саранский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Саранск. E-mail: [butonrm@mail.ru](mailto:butonrm@mail.ru).

**ГУДОЖНИКОВА Елена Владимировна** – кандидат экономических наук, доцент, доцент кафедры финансов и бухгалтерского учета. Саранский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Саранск. E-mail: [gudognikova-net@mail.ru](mailto:gudognikova-net@mail.ru).

Contact details of the authors: **ELISEEVA, Olga Vladimirovna** – Candidate of Economics, Associate Professor, Associate Professor of the Department of Finance and Accounting. Saransk Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Saransk. E-mail: [EliseevaPM@rambler.ru](mailto:EliseevaPM@rambler.ru).

**BUSHEVA, Antonina Yuryevna** – Candidate of Economics, Associate Professor, Associate Professor of the Department of Finance and Accounting. Saransk Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Saransk. E-mail: [butonrm@mail.ru](mailto:butonrm@mail.ru).

**GUDOZHNIKOVA, Elena Vladimirovna** – Candidate of Economics, Associate Professor, Associate Professor of the Department of Finance and Accounting. Saransk Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Saransk. E-mail: [gudognikova-net@mail.ru](mailto:gudognikova-net@mail.ru).

Страницы. 39-44.